
ایرنا: عضو هیات مدیره انجمن داروسازان تهران گفت: »تأخیر 
پرداخت مطالبات شرکت های دارویی به بیشتر از یک سال رسیده 
و زنجیره تأمین دارو مختل شده است.« حسام الدین شریف نیا 
افزود: »دارو به داروخانه فروخته می شود، اما پول آن یک سال 
بعد به صنعت دارویی باز می گردد و این مسئله در کنار روش های 
به  تا صنایع دارویی  نامناسب قیمت گذاری دارو موجب شده 

سختی به کار خود ادامه دهند.«
در  دارو  قیمت گذاری  نامناسب  به روش های  اشاره  با  وی 
ایران گفت: »روش قیمت گذاری داروهای تولید داخل، قدیمی 
این  از  دیگر  جهان  در  صنایع  نوآوری های  دلیل  به  که  است 
روش ها استفاده نمی شود؛ روش قیمت گذاری داروهای تولید 
داخل براساس نهاده های تولید دارو مانند ماده اولیه، ماده جانبی، 
هزینه سربار و هزینه کارگر است از مسائلی مانند هزینه های 

تحقیق و توسعه و بازاریابی چشم پوشیده است.«
عضو هیات مدیره انجمن داروسازان تهران تصریح کرد: »این 
مسائل موجب شده تا صنعت داروسازی کشور نتواند داروی 
خود را با قیمت مناسب بفروشد چراکه نیاز به به روزرسانی خط 
تولید و تحقیق و توسعه دارد که در قیمت ها محاسبه نشده است.« 
شریف نیا خاطرنشان کرد: »سال های گذشته وزارت بهداشت و 
سازمان غذا و دارو به شدت جلوی افزایش هزینه های دارویی را 
گرفته بودند و اجازه افزایش قیمت را نمی دادند، بنابراین افزایش 

قیمت خاصی در داروها نداشته ایم.«
وی ادامه داد: »ممکن است ماده اولیه برخی داروها در جهان 
افزایش  ایران  نیز در  دارو  قیمت  آن  به تبع  باشد و  گران شده 
پیدا کند، اما به طورکلی قیمت دارو در ایران بالا نیست و حتی 
ارزش دارویی ایران در مقایسه با کشوری مانند ترکیه، دو و نیم 
برابر کوچک تر است؛ زیرا ارزش بازار دارویی ترکیه سالانه 12 

میلیارد دلار و در ایران چهار میلیارد دلار است.«
عضو هیات مدیره انجمن داروسازان تهران گفت: »چون افزایش 
قیمت نداشته ایم، برخی صنایع دارویی به این سمت می روند که 
تولید برخی داروها را انجام ندهند. چراکه برای آنها تولید دارو 
به صرفه نیست و علاوه بر آن اگر قیمت داروها همچنان پایین 
باشد ممکن است برخی شرکت های وارداتی نیز دیگر داروها را 
وارد نکنند.« شریف نیا افزود: »در قیمت گذاری داروهای وارداتی 
از روش های قیمت گذاری مرجع استفاده می شود به این ترتیب 
که قیمت داروی وارداتی با قیمت فروش آن در چند کشور مانند 
ترکیه و اسپانیا و یونان مقایسه می شود و اگر در ترکیه این دارو 
50 یورو و در اسپانیا 60 یورو فروخته می شود، ایران پایین ترین 

قیمت را انتخاب می کند.«
وی تصریح کرد: »هم اکنون برخی شرکت های دارویی وارداتی 
به دلیل نرخ ارز، دچار مشکلاتی شده اند چراکه با افزایش قیمت 
ارز، داروها گران شده اند، اما سازمان غذا و دارو اجازه افزایش 
قیمت نمی دهد و شرکت های وارداتی مجبورند به طور مثال پنج 

درصد دارو را گران تر بخرند، اما با همان قیمت قبلی بفروشند.«

ارائه خدمات دارویی به 10 میلیون 
نفر در روز

خبرگزاری صداوسیما: رئیس سازمان غذا و دارو گفت: »روزانه به 
10 میلیون نفر در کشور خدمات دارویی ارائه می شود.« غلامرضا 
اصغری در نشست معاونان غذا و داروی شمالغرب کشور در 
ارومیه با اعلام این مطلب افزود: »یکی از اهداف اجرای طرح 
تحول سلامت ارتقای سطح سلامت و تأمین نیازهای درمانی 
جامعه هدف است و در این راستا روزانه به 10 میلیون نفر خدمات 
دارویی ارائه می شود.« اصغری در ادامه به وضعیت صندوق های 
بیمه ای حوزه درمان اشاره کرد و اضافه کرد: »باوجود موفقیت های 
طرح تحول سلامت در چند سال اخیر، اما این طرح بار مالی 
فراوانی بر دوش صندوق های بیمه کشور قرار داده و برای رفع 
این مشکلات، حذف یارانه دهک های بالا و تزریق منابع مالی 
صرفه جویی شده از این محل به صندوق های بیمه ای، در دستور 

کار دولت قرار دارد.«

عضو هیات مدیره انجمن داروسازان تهران:

زنجیره تأمین دارو مختل شده است

برای  سازمان  این  جدی  عزم  از  دارو  و  غذا  سازمان  رئیس  و  وزیر  معاون 
برخورد با تولیدات زیر پله ای خبر داد.  غلامرضا اصغری در جلسه  معاونین 
غذا و داروی شمال غرب در آذربایجان غربی که با حضور تولیدکنندگان و 
مطلب  این  اعلام  با  شد  تشکیل  ارومیه  شهر  در  استان  این  اقتصادی  فعالین 
گفت: »تولیدات زیر پله ای معضلی است که متأسفانه در کشور و در زمینه های 
بازار مواد  ایجاد شده است. این روزها در  مختلف )بهداشتی- مواد غذایی( 
غذایی شهر ردپای انواع خوراکی بی نام و نشان به وضوح دیده می شود که در 
آنها افزودنی های غیرمجاز دیده شده است و برای سلامتی مشکلاتی را ایجاد 

می کنند که باید با جدیت کامل برخورد کرد.«
اصغری بهترین راهکار مقابله با این محصولات غیر مجار را افزایش آگاهی 
شهروندان و فرهنگ سازی دانست و افزود: »محصولات زیر پله ای باعث بی اعتمادی 
که  بهداشتی شده،  و  آرایشی  آشامیدنی   ، به محصولات خوراکی  شهروندان 
با فروش این  با اطلاع رسانی و آگاه سازی آحاد جامعه می توان ضمن مقابله 

محصولات به معرفی کیفیت عالی محصولات صنعتی و بسته بندی پرداخت.«

ایرنا: رئیس شبکه هپاتیت ایران گفت: »به تازگی واکسیناسیون آرایشگران، مسئولین جمع آوری پسماند در شهرداری، کودکان کار، زندانیان آغاز شده 
است و پیش بینی می شود سالانه 200 تا 300 هزار زندانی در کشور علیه هپاتیت B واکسینه شوند.«

سید مؤید علویان افزود: »در حال حاضر حدود یک میلیون و 400 هزار نفر در ایران مبتلا به هپاتیت B و 200 هزار نفر مبتلا به هپاتیت C هستند.« 
وی اضافه کرد: »خوشبختانه واکسیناسیون نوزادان از سال 1373 سبب شده تا هپاتیت B در خصوص افراد زیر 23 سال مطرح نباشد و بیشترین مبتلایان 
به هپاتیت B در کشور در محدوده سنی 27 تا 50 سال قرار داشته باشند.« علویان ادامه داد: »شیوع هپاتیت B در چند سال گذشته 5 درصد بوده که در 

حال حاضر به جزء در استان های گلستان و سیستان و بلوچستان به کمتر از 2 درصد رسیده است.«
وی در خصوص شیوع هپاتیت C خاطرنشان کرد: »مطالعات متعدد نشان می دهد شیوع این بیماری در ایران غالبا از طریق استفاده از سوزن و 

سرنگ مشترک در میان معتادان تزریقی است و زیر نیم درصد و کمتر از کشورهای 
همسایه این شیوع است.« وی تصریح کرد: »با ورود داروهای جدید و ساخت داخل 
برای درمان قطعی هپاتیت C، برنامه ریزی شده است تا سال 1410 شاهد ریشه کنی 

این بیماری در کشور باشیم.«
رئیس مرکز تحقیقات گوارش و کبد دانشگاه بقیه الله همچنین در خصوص بیماران 
خاص مبتلا به هپاتیت C تصریح کرد: »به طور کلی در کشور آمار بیماران مبتلا به هپاتیت 
C در میان بیماران هموفیلی، تالاسمی و دیالیزی درمجموع زیر یک هزار نفر است که 

امیدواریم تا سال 1400 شاهد ریشه کنی هپاتیت 'سی' در بیماران خاص نیز باشیم.«

آغاز واکسیناسیون سراسری آرایشگران، کودکان کار و زندانیان علیه هپاتیتB با تولیدات زیر پله ای به جد برخورد می کنیم

اظهارات یک وکیل درخصوص چالش های دادرسی  در پرونده روغن پالم

برخیمسئولانازتولیدکنندگانمتخلفجانبداریمیکنند
سازمانهایناظر،سکوتمیکنندتادامنشانآلودهنشود

علی اکبر ابراهیمی
 

سپید: با اعلام خبر مختومه شدن پرونده پالم از سوی 
وکیل پرونده، صحبت ها درباره این تخلف بزرگ بار دیگر 
بر سر زبان ها افتاده و این موضوع را به چالش  کشیده که 
چرا دستگاه های نظارتی مانند سازمان غذا و دارو در مواجهه 

با چنین موارد تخلفی منفعل عمل می کنند؟
موضوعی که مصطفی ترک همدانی، وکیل پرونده پالم نیز 
در گفت و گو با سپید به آن اذعان دارد و می گوید: »متأسفانه 
رئیس وقت سازمان غذا و دارو در پیگیری های پرونده 
به جای اینکه به وظیفه ذاتی سازمان خود که همان نظارت 
بر سلامت محصولات غذایی و دارویی است، عمل کند به 

جانبداری از تولیدکنندگان متخلف پرداخت.«

اعلام عمومی بروز تخلف از سوی وزیر بهداشت
ترک همدانی در تشریح زمان آغاز اعلام رسانه ای ماجرای 
تخلف و پروسه رسیدگی به پرونده گفت: »اردیبهشت ماه 
سال 93 بود که برای اولین بار و در یک برنامه با موضوع 
تغذیه با شیر مادر، وزیر بهداشت پرده از این تخلف برداشت 
و از موضوع استفاده از روغن پالم در محصولات لبنی انتقاد 
کرد و آن را ماده ای مضر معرفی کرد. این شروع ماجرا بود 
زیرا مردم قبل از این اطلاعی از موضوع استفاده از این 
 روغن گیاهی در محصولات لبنی نداشتند. بنابراین شروع 
خبررسانی در این مورد با اعلام وزیر بهداشت بود و بعد از 
آن رسانه ها ورود کرده و اخبار این اتفاق را پوشش دادند.«

وی افزود: »با اعلام این خبر ما به اتفاق جمعی از وکلای 
دادگستری به این موضوع ورود کردیم، پیگیر شدیم و دیدیم 
که این اتفاق در حال رخ دادن است. بنابراین موضوع، به عنوان 
تهدیدی علیه سلامت جسمانی مردم، موضوع شکایت ما 
قرار گرفت و شکایتی را در اوایل تابستان 93 علیه سازمان 
ملی استاندارد و سازمان غذا و داروی وزارت بهداشت 

طرح کردیم.«
وکیل پرونده پالم ادامه داد: »در آن زمان  کارشناسان و 
مسئولانی از بدنه وزارت بهداشت مانند رئیس سازمان غذا 
و دارو و معاونین بهداشت و درمان برخی دانشگاه های علوم 
پزشکی کشور اظهارنظر عجیبی کرده و اعلام نمودند که 
در ادوار گذشته واردات این محصول بسیار کم بوده ولی 
در سال های اخیر این واردات به شدت افزایش یافته است. 
بنابراین ازآنجاکه طبق اعلام مسئولین نقطه اوج مصرف این 
روغن گیاهی در مواد آرایشی و بهداشتی است، ما را به این 
شک انداخت که اگر واردات افزایش یافته باشد، باید میزان 
تولید محصولات و لوازم آرایشی مانند صابون نیز افزایش 
چشمگیری داشته باشد؛ درحالی که چنین نبود. لذا ازآنجاکه 
استفاده از این محصول سود سرشاری برای تولیدکنندگان 
داشت ما پیگیر موضوع شدیم؛ زیرا پزشکان زیادی درباره 
زیان آور بودن این محصول در دو حوزه سکته های قلبی و 
عروقی و سرطان زا بودن هشدار داده بودند. البته اهمیت 
موضوع زمانی بیشتر می شود که طبق تحقیقات، شیر و لبنیات، 
خوراک اساسی دو قشر از جامعه نه به لحاظ مالی بلکه به 
لحاظ سنی باشد زیرا خردسالان و کهنسالان به این محصول 
نیاز اساسی دارند. بنابراین اگر در این محصول روغنی که 
مضرات فراوانی دارد، استفاده می شود می تواند از دو جنبه 
مورد بررسی قرار گیرد؛ هم از جنبه ضرر رسانی و هم از 

جنبه تقلب و به اصطلاح حقوقی غش در معامله.«

تخلف دولت دهم در دادن مجوز استفاده از پالم 
در لبنیات

ترک همدانی با اشاره به سرنخ های پرونده گفت: »ما در 
بررسی های خود به این مطلب رسیدیم که به دلیل تحریم هایی 
که در آن سال ها گریبان گیر کشور بود، دولت برای آنکه از 
پس مشکلات برآید اجازه استفاده از این محصول خطرناک 

و ارتکاب این اشتباه را به کارخانه های لبنی داده بود. البته این 
اتفاق مربوط به دولت یازدهم نبوده بلکه مربوط به سال های 
بعد از سال 88 است. همچنین نقل قولی وجود دارد که روزنامه 
کیهان به نقل از انجمن صنفی دامداران آورده بود که دولت 
وقت)دولت دهم( اعلام کرده بود که این صنف اجازه دارد 
برای جلوگیری از رکود در بازار چربی 10 هزار تومانی را از 
شیر بگیرید و با روغن پالم 2 هزار تومانی مخلوط کند؛ حال 
این صنف معترض بود که چرا باید تولیدکنندگان محصولات 
لبنی این خسارت را بابت اجرای دستور دولت بدهند. بنابراین 
وقتی کارخانه های محصولات لبنی سود سرشار استفاده از 
روغن پالم در لبنیات را به دست می آورند، طبیعی بود که 

در مقابل فشارها برای حذف آن مقاومت کنند.«
وی در خصوص زمان تشکیل پرونده عنوان کرد: »پرونده 
از اوایل تابستان 93 تشکیل و مورد رسیدگی قرار گرفت و 
در اواخر تابستان معاون غذا و داروی وزارت بهداشت دو 
نوبت به دادسرا احضار و در جلسه دادرسی از خود دفاع کرد. 
البته در این پرونده دو موضوع دیگر خمیر مرغ و واردات 
برنج های آلوده نیز مطرح بود. بنابراین به غیراز معاون وزیر، 
رئیس سازمان ملی استاندارد و رئیس سازمان دامپزشکی نیز 
در همان شهریورماه سال 93 در دادسرا حاضر و از خود دفاع 
کردند. سازمان دامپزشکی از این بابت وارد رسیدگی شد که 
در دعوایی بین وزارت بهداشت و این سازمان بر سر خمیر 
مرغ مطرح بود که پای این سازمان را به این پرونده باز کرد.«

اقرار رئیس وقت سازمان غذا و دارو به 
وقوع تخلف

وکیل پرونده پالم با اشاره به اظهارت رئیس وقت سازمان 
غذا و دارو در خصوص پرونده، ادامه داد: »در جریان دادرسی 
رئیس وقت سازمان غذا و دارور در دفاعیات خود ضمن 
اقرار به وقوع تخلف، از دستور برای جلوگیری از تخلف 
و برخورد با متخلفین خبر داد و اعلام کرد که برنامه ریزی 
برای قطع واردات پالم صورت گرفته و قصد قطع واردات 
این محصول را داریم. بنابراین ما درخواست کردیم که اسامی 
شرکت های متخلف اعلام شود که معاون وزیر هم اسامی 
این شرکت ها را با خود به جلسه دادرسی آورده بود. زیرا 
به موجب ماده 43 قانون مواد خوراکی، آشامیدنی، آرایشی 
و بهداشتی وزارت بهداشت مکلف است اسامی محصولات 
غیرمجاز را در رسانه ها اعلام کند. چراکه حداقل مجازاتی 
که آن کارخانه های در آن زمان باید می شدند، این بود که 
معاون وزیر و رئیس سازمان غذا و دارو اسامی آنها را در 

رسانه ها اعلام عمومی می کرد. ولی اسامی فقط به دادسرا 
اعلام شد درحالی که دستور کتبی مقام قضایی این بود که 
این اسامی اعلام عمومی شود که متأسفانه علی رغم اعلام 
مقام قضایی مسئولان سازمان غذا و دارو از این موضوع سر 
باز زدند و ما با مسئولیت شخصی اسامی این محصولات 

را به نشریات دادیم.«
وی درباره چرایی اعلام مختومه شدن پرونده، عنوان کرد: 
»متأسفانه با همه ایراداتی که به تخلفات ارتکابی در پرونده و 
اقدامات مسئولان سازمان غذا و دارو وجود داشت، مختومه 
اعلام شد و دیگر امکان پیگیری از ناحیه ما به عنوان شکات 
پرونده به دلیل صدور حکم نهایی وجود ندارد. البته یک اتفاق 
دیگری می تواند بیفتد و آن اینکه کسانی از طرق ویژه اعاده 
دادرسی که اختیار قانونی برای این موضوع دارند، بتوانند به 
این حکم اعتراض کنند که این اقدام فقط از سوی رئیس 
قوه قضائیه و دادستان کل کشور و روسای دادگستری های 
استان ها برای تجدیدنظر در قرار صادره قابل پیگیری است 

و می تواند در دیوان عالی کشور طرح دعوی شود.«

کوتاهی سازمان غذا و دارو در برخورد با 
متخلفان

ترک همدانی با انتقاد از کوتاهی سازمان غذا و دارو در 
برخورد با متخلفان، اضافه کرد: »»اتفاقی که در جریان پرونده 
افتاد این بود که در حکم صادره، به عدم صداقت در گفتار و 
اقدام مسئولین سازمان غذا و دارو اشاره شد و اعلام گردید 
که این اتفاق باید زودتر مورد رسیدگی قرار می گرفت زیرا 
این موضوع مربوط به سال 93 نبوده و از سال های قبل از 
آن نیز در حال افتادن بود. اما بااین وجود همچنان رئیس وقت 
سازمان غذا و دارو که وظیفه و تکلیف قانونی برای اعلام 
جرم علیه شرکت های متخلف را داشت، بعد از سه ماه از 
اعلام وزیر بهداشت و شکایت از سوی وکلا بر علیه این 
سازمان، اقدام به شکایت از چند کارخانه متخلف  کرد که 
آن هم  متأسفانه جریمه ای در حدود دو میلیون تومان برای 

این متخلفین در پی داشت که بازدارندگی ندارد.«
وکیل پرونده پالم درباه طرف شکایت پرونده گفت: »در 
شکایت نامه ما بحث شکایت از مراکز متخلف مطرح نبود 
بلکه موضوع و طرف شکایت ما سرمنشأ این اقدام غیرقانونی 
و ضعف در نظارت و جلوگیری از این اقدام مطرح بود. 
در جلسات هم معاون وزیر اعلام کرد که از این مراکز و 
شرکت ها شکایت صورت گرفته است، اما باید این سؤال 
را از آنها پرسید که چه سودی از این اقدام شما برای مردم 

حاصل می شود و نتیجه آنچه شده است؟ در همین مورد 
هم ما مطلع شدیم که با چند میلیون مجازات نقدی این 
مراکز محکوم شدند ولی باید گفت که مشکلاتی را که از 
این طریق برای مردم به وجود آمده است را چه کسی باید 
جبران کند. بنابراین خواسته ما از دادسرا و معاون وزیر این 
بود که حداقل مجازات برای این مراکز اعلام عمومی اسامی 
آنهاست و معاون وزیر و رئیس سازمان غذا و دارو در پاسخ 
به این خواسته ما اعلام می کند که نباید این تولیدکنندگان 
را به خاطر این اقدام مجازات سنگینی کرد. اما ایشان باید 
بدانند که به عنوان رئیس سازمان غذا و دارو وظیفه نظارت 
بر غذا و دارو و کیفیت آن را دارند درحالی که در این پرونده 

نقش حامی تولیدکننده را ایفا کردند.«

سازمان های ناظر سکوت می کنند تا 
دامنشان آلوده نشود

ترک همدانی با گلایه از بی دقتی سازمان های ناظر اظهار 
داشت: »متأسفانه در برخی مواقع سازمان هایی که متولی 
نظارت هستند، به خاطر اینکه اتفاقات دیگری نیفتد سکوت 
می کنند تا دامنشان آلوده نشود. بنابراین سؤالی که وجود دارد 
این است که چرا در این پرونده سازمان های نظارتی مانند 
سازمان غذا و دارو، سازمان حمایت از مصرف کنندگان و 
سازمان تعزیرات حکومتی ساکت بودند و تشکیل پرونده 
ندادند که ما به عنوان یک شهروند عادی به این موضوع 
آیا  و  رفت  کجا  اموال  این  اینکه  یا  کردیم؟  پیدا  ورود 
برگردانده شد؟ اینکه به جای محصول سالم یک محصول 
غیراستاندارد به مردم دادند، چرا سود حاصل از آن چرا 
به بیت المال برگردانده نشد و چرا مسببان این موضوع به 
جریمه های سنگین محکوم نشدند؟« وی با اعلام تهدید 
خود از سوی شرکت های متخلف در پرونده، اضافه کرد: 
»در این باره باید بگویم که چند روز بعد از اظهارنظر بنده 
راجع به پرونده پالم مسئولان اتحادیه محصولات لبنی و 
دامی بنده را تهدید به شکایت کردند و اعلام کرده اند 
که حذف روغن پالم از محصولات لبنی که از 4 سال 
پیش آغاز شد به صورت داوطلبانه بوده است. درحالی که 
این حرف یک صحبت خلافی است، زیرا آنها یک ماده 
غیرمجاز را در یک محصول لبنی مانند شیر اضافه کرده اند 
که این اقدام خلاف قانون است. همچنین می گویند که 
مجوز این اقدام را داشته اند، درحالی که باید به آنها گفت 
که هم شما کار غلطی را انجام داده اید و هم کسی که به 

شما این مجوز را داده است.«
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